
TÖÖSTUSEST
number

18
TÖÖSTUSVALDKONNA AJAKIRI JAANUAR 2019

Eesti
mehe

kõrge
lend

Elektroonikatootmine

Ida-Euroopas suudab

maailma vallutada

Liitude ettepanekud

poliitikutele

Põlevkivikeemia tulevik:

kõrgtehnoloogiline

täppisteadus



Energo Veritas on elektrimaterjalide ja -seadmete müügiettevõte, mis pakub tehnilist konsultatsiooni ja
lahenduste väljatöötamist, kaupade komplekteerimist vastavalt kliendi soovidele ja tarneid ehitusobjektile.

Kaablid ja tarvikud Kesk-ja kõrgepingeseadmed Madalpingeseadmed

Telekommunikatsiooni materjalid Valgustid ja komponendid Elektrikütteseadmed

TALLINNA KONTOR JA KESKLADU

Tuisu 19, 1 1 314 Tallinn

Tel 5687 1600,

info@energoveritas.ee
Ladu avatud:

E-R 8.00–17.00

ELEKTRIMATERJALIDE

KAUPLUS TALLINNAS

Sõpruse pst 255, 1 3414 Tallinn

Tel 5340 9411, tallinn@he.ee

Kauplus avatud:

E-R 8.00–17.00; L–P suletud

ELEKTRIMATERJALIDE

KAUPLUS TARTUS

Turu 51, 50105 Tartu

Tel 521 9073, tartu@he.ee

Kauplus avatud:

E-R 8.00–17.00; L–P suletud

Keila

Tallinn

ELEKTRIMATERJALIDE

KAUPLUS KEILAS

Paldiski mnt. 35, 76606 Keila

Tel 513 3108, keila@he.ee

Kauplus avatud:

E-R 8.00–17.00; L 10.00–14.00

Tartu



SISU

Tõnis Vare: saame vaimult suureks

ja lõpetame vastandumise

lk 4

Elektroonikatootmise teenuste

turgriigipiire ei tunne

lk6–9
Persoon: Ragnar Koppel
lk 10–13

Põlevkivist nailonit, aga palun!
lk 14–17

Liitude ettepanekud poliitikutele
lk 18–21
Konesko tehased Kesk-Eestis

lk22–25

Kuidas tööstus ja IT kokku

saavad: Bellus Furniture

lk 26

TööstusEST

Väljaandja: OÜ Meediapilt
Koduleht: www.toostusest.ee

Toimetaja: Kadri Tamm,
e-post: kadri@meediapilt.ee,
telefon +372 5667 7131

Reklaami müük:

Ellen Ostrat,
e-post: ellen@meediapilt.ee,
telefon +372 5668 8515

Anneli Ostrat,
e-post: anneli@meediapilt.ee,
telefon +372 5804 3467

Kujundus: Eve Rammo,
e-post: kujundus@meediapilt.ee
Trükk: AS Kroonpress
Toimetusel on õigus kaastöid

lühendada ja toimetada. Ajakirjas
avaldatud artiklid ja fotod on auto-
riõigusega kaitstud, levitamiseks

vajalik OÜ Meediapilt nõusolek.

Kaebuste korral ajakirja sisu osas

võib pöörduda pressinõukogusse
(meil: pn@eall.ee).

ISSN 2382-9540

MEEDIAP LT

Tööstusteemad veebis:

www.toostusest.ee

TÖÖSTUSEST

UUED G-SEERIA

ELEKTRITÕSTUKID

www.tostukikeskus.ee

info@tostukikeskus.ee

UUS KVALITEET,

SOODSAIM HIND EESTIS

Saku vald, Jälgimäetel 600 6106, 507 2343

faks 601 1260



4

rikat, konkreetsust on program-
mide täistekstides vähe ja lubadu-
sed valimistest valimisteni on üld-

pildis samasugused. Olen veen-
dunud, et ühiskonnana peaksime
nõudma kordades kvaliteetsemat

lähenemist ning selgemat vaadet

ja nõudma ka reaalseid tulemusi.

Hetkel on tegemist üksikute frag-
menteeritud detailidega, aga mitte

tervikvaatega ja seda eriti majan-
dusprogrammides. Samas on need

üksikud detailid kindlasti vajali-
kud, kuid mitte ainsad olulised as-
jad. Siit koorub välja, et poliitilis-
te jõudude soov kaasata protsessi
erinevaid ühiskonnakihte on ma-

dal ning vastandumise soov oma-
vahel on kõrge, kuid kahjuks ei vii

selline käitumine meid edasi.

Ekspordi kasvatamine

Eesti oma geopoliitilist olukor-

da, olemasolevaid ressursse ega
füüsilist suurust muuta ei saa.

Seetõttu peame lähtuma eelkõige
reaalsusest ja kasutama mõistust

ning suutma oma huve kaitsta ka

Euroopa Liidu tasandil. Meie ainu-

ke võimalus majanduses on eks-
pordi kasvatamine ning kompe-
tentsiahela tekitamine ja hoidmi-
ne. Kapitalistlikus majandussüs-
teemis kehtivad majandusseadu-
sed kõikjal ühesugusena ning loo-

ta, et suudame ainult siin gravitat-
siooni muuta, on rumal. Selleks,

et suudaksime luua soodsa kesk-

konna arenguks, peame lähtuma

reaalsusest, lõpetama vastandumi-

se ja kasutama mõistust. Kindlasti

peab majanduses osalevate ettevõ-

tete panus ühiskonna arengusse

samuti kasvama ning peame ole-

ma suutelised tõstma juhtimiskul-
tuuri. Kui me nõuame riigilt kva-

liteeti, siis peame seda ka iseen-
dilt nõudma.

Oluline koostöö

Eelkõige peame aru saama, et

majanduskasvu aluseks on kon-

kurentsivõimelised tootmissisen-
did, kasvu toetavadmaksumäärad,
kvalifitseeritud tööjõu olemasolu

ning ettevõtlust toetav keskkond.

Eriti töötleva tööstuse puhul, mis

on majanduse selgroog ehk eks-

pordi eestvedaja ja riigi eelarvesse

tegus panustaja. Loetletud aluseid

tuleb vaadelda poliitikate kujun-
damisel tervikpildina ning mitte

panustada valimistel ainult ühe-
le väikesele detailile. Seega mida

paremi läheb meie majandusel, se-
da rohkem on meil rahalisi vahen-

deid, mida ümber jagadaja nii liht-
ne see ongi. Surnuks maksustami-

ne meid kasvule ei vii, vaid pigem
kolib tööstus seetõttu siit mujale ja
see tekitab riigis kollapsi.

Lõpetuseks loodan siiralt, et

suudame ühiskonnas leviva mõtte-
tu vastandumise erinevatel tasan-

ditel lõpetada ja leiame koostööks

ühisosa, kasutades selleks teadus-

põhist lähenemist, ning kasutame

puht eestlaslikult kainet mõistust

oma võimaluste ja oskuste targaks
ärakasutamiseks. Kui suudaksime

seda, siis olen kindel, et ühiskonna

heaolu kasvab ning inimesed siin

muutuksid õnnelikumaks ja meie

kestvus on paremini tagatud.

EESTI ELEKTRITÖÖSTUSE LIIT, TEGEVJUHT

Käesolev
aasta on märgilise

tähendusega, kuivõrd meid

on ees ootamas lausakahed

valimised – valime nii riigikogu
Eestis kui ka Euroopa Parlamenti

Brüsselis. Oma häältega oleme

andmas suundumuse järgmise nel-

ja aasta arengusuundadele ja te-
gevustele. Seega on oluline kasu-

tada oma hääli mõistuse ja vastu-
tustundega.

Tööstuse seisukohalt on kriiti-
lise tähtsusega, et erakonnad suu-

daksid mõista majanduse seadus-
pärasusi ja toimimise aluseid ning
eviksid oskust majanduse arengu

ja uute töökohtade loomiseks va-

jaliku keskkonna kujundamiseks.
Riigi eelarve lihtne laialijagamine
ei ole majanduse kasv: see ei ole

edasiviiv ega jätkusuutlik ning sel-

lega saaks hakkama sisuliselt iga-
üks. Küsimus on pigem oskusli-

kus eelarve koostamises, kus suu-
detakse suunata rahalised vahen-

did niisuguse keskkonna loomisse,
mis tekitaks arengut jakasvu ning
heaolu üldist tõusu.

Üldsõnalisus ja vastandumine

Lugedes riigikogu valimiste era-

kondade valimisprogramme, on

rõõmustavat vähe. Meie poliitili-
sed liikumised kasutavad üldsõ-
nalisust ning laialivalguvat retoo-

Poliitiliste

jõudude soov

kaasata erinevaid

ühiskonnakihte on

madal.

Tõnis Vare

Saame suureks vaimult ja
lõpetame rumala vastandumise

TÖÖSTUSEST



Tallinnast vähem kui 50 km

kaugusel asuv PAKRI Teadus- ja
Tööstuspark (PAKRI) on Euroo-

pas unikaalne kombinatsioon

rohelisest targast tööstuslinnast,
taastuvenergia tootmisest ning
rohetehnoloogia sektori kompe-
tentsikeskusest. Lähiaastatel

plaanib PAKRI jõulist laienemist.

PAKRI Teadus- ja Tööstuspargi
ambitsioonikat laienemiskava

toetavad üleilmsed trendid, kus

kogu tööstus liigub järjest enam

selles suunas, et teha rohkem

koostööd teadusega. Lisaks loob

tööstuspark ideaalsed võima-

lused ettevõtetevaheliseks

sünergiaks. See on juba prae-

gu ja saab alati olema PAKRI

üks tugevusi. Järjest kasvav au-

tode maht Tallinnas, piirangud
veotranspordile ja suurenevad

eksportinumbrid annavad kind-

lustunde, et PAKRI on oma asuko-

ha, infrastruktuuri, raudteesõlme,
sadamate ja lennujaama läheduse-

ga ihaldusväärne koht, kus oma

ettevõtet kasvatada ja millesse

investeerida.

Järjepidev arenemine

Tööstuslinnakut iseloomustab

järjepidev arenemine – täna on

PAKRI Teadus- ja Tööstuspargis
pidevas väljaehitamises 65 hek-

tarit unikaalselt tarka tööstuslin-

na. Enam kui 20 000 ruutmeetri

suurusel erinevas seisukorras

tootmispinnal ning arendus- ja
testimisalal tegutseb hetkel 22

tootmis- ja üle 35 rohetehnoloo-

gia äriteenuste klienti. Töökesk-

kond luuakse koostöös kliendiga
vastavalt tema soovidele, sest

erinevate tööstus-ja rohetehnoloo-

giaettevõtete spetsiifika seab

tööökeskkonnale erinevaid nõud-

misi.

Energia-alane autonoomsus

PAKRI üks tugevamaid märksõnu

on energia-alane autonoomsus ja
sellest lähtub ka targa tööstus-

linna planeering. Jooksvalt jälgi-
takse klientide energiatarvet ja
suurendatakse selles pidevalt ise

toodetud rohelise energia osakaa-

lu. Hoonetes on ruumipõhised
monitoorimis- ja kontrollsead-

med, valgustuses kasutatakse

LED-lampe, ühe hoonekompleksi
küte ja elekter on 100% hakke-

puidul töötava koostootmisjaa-
ma kaudu, mõnda hoonet köe-

takse ainult jääksoojusega ja
päikesest ning see kõik tähen-

dab kliendile suurusjärgus 30%
kokkuhoidu ene giakuludelt.

11 aastat keskkonnasäästlikku

ja vastutustundlikku ettevõtlust

PAKRI Teadus- ja Tööstuspark
on tänaseks tegutsenud 11

aastat aastat ja kogu selle aja
on fookuses olnud keskkonna-

säästlikkus ja vastutustundlik

ettevõtlus. Ainsa tööstuspargina

Eestis on PAKRI vastutustundli-

ku ettevõtte hõbetaseme kvali-

teedimärgise omanik ja seda

kolm aastat järjest.

Põhjused, et tulla oma ettevõttega
PAKRI Teadus-ja Tööstusparki:
- 65 hektarit tarka tööstuslinna-

kut 47 km kaugusel Tallinnast;
- Ligipääs 2 jäävabale süvasad-

amale, raudteevõrgustik, lähim

lennujaam asub 16km kaugusel,
otseühendus maanteedele;
- Tööstuspargisiseene elek-

trivõrk, mis aitab elektrikuludelt

kokku hoida ca kolmandiku;
- Energia-, kinnisvaraarenduse ja
finantsalase taustaga meeskond,
koostöö Teaduspargiga Tehnopol,
25+ eksperdist mentorit ja rah-

vusvaheline võrgustik, et aidata
kliente uute toodete ja teenuste

arendamisel, ekspordiplaanide
tegemisel ja uutele turgudele
sisenemisel.

Jaanuari lõpuni saab PAKRI Teadus- ja Tööstusparki
investeerida Fundwise ühisrahastusplatvormi kaudu.

Eesmärgiks on koguda 100 000 - 300 000 eurot, mini-

maaalne investeeringusumma on 500 eurot.

TUTVU KAMPAANIAGA JA INVESTEERI:

fundwise. me/et/pitch/pakri
pakri.ee

PAKRI – ideaalse infraga tark tööstuslinnak,avatud rentnikele jainvestoritele

Detsembris valmis PAKRI-l Paldiski linna serval kahe jalgalliväljakusuurune päikesepark, mis võimsuseltsuudaks ära katta ligi

300

kodumajapidamise energiavajaduse.

Tööstuspargis on pakkuda erinevas suuruses

ja hinnaklassis pindasid, mis kohendatakse

vastavalt kliendi soovile.



Kui olete oma iPhone

ostnud Euroopast, on

see tõenäoliselt toode-

tud Tšehhi Vabariigis
Pardubice linnas, toot-

jaks Taiwani suurim era-

firma Hon Hai Precision

Industry ehk Foxconn

Technology Group.

TEKST:

Foxconn on maailma suurim elekt-
roonikatootmise teenust (EMS
– Electronics Manufacturing
Services) osutav firma, mis te-

gutseb kõigis maailmajagudes.
Euroopas on selle firma teha-

sed Ungaris, Slovakkias, Tšehhis

ja Türgis. Foxconn on muuhul-

gas Apple’i üks suuremaid alltöö-
võtjaid.

Foxconni Pardubice tehase aas-
takäive on umbes neli miljar-
dit eurot ja tegemist on Tšehhi

Vabariigi suuruselt teise eksporti-
jaga. Kõik HewlettPackardi kau-
bamärki kandvad tooted, mis on

müügil Euroopas, on samuti toode-
tudPardubices. 2009. aastal oman-

das Foxconn ka Slovakkias Nitras

asuva Sony tehase ning enamus

Euroopas müüdavatest Sony te-
leritest ongi toodetud just nimelt

Slovakkias.

Need on vaid kaks näidet sel-

lest, kui suure mahuga on elekt-
roonikatootmise teenuste turg.
EMS tähendab mudelit, kus elekt-
roonikatoote koostamine ning sel-

lega kaasnevad funktsioonid oste-
takse allhankena teenust pakku-

Ago Gaškov

Teie iPhone

Euroopa elektroonikatootmiseteenuse üks
tunnustatumaid analüütikuid Dieter G. Weiss.

Foto: Peeter Sirge
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valt tehaselt sisse. Apple, Hewlett

Packard, Siemens, Bosch ja teised

suurfirmad eelistavad oma toodete

komponente tellida alltöövõtjatelt.
Eesti Elektroonikatööstuse

Liit ja Targa Elektroonika

Ekspordiklaster ESTRONICS kor-
raldasid Tallinnas suursemina-

ri, kus anti ülevaade kõrgtehno-
loogilistest elektroonikatootmise

teenustest Euroopas. Seminari ees-
märk oli teadvustada inseneritee-

nuste ja elektroonikatootmisevõi-
malusi erinevate sektorite ettevõ-

tetele ning tehnoloogia-startup’ide
algatajatele ja rahastajatele.

Eesti Elektroonikatööstuse

Liidu juhi Arno Kolgi sõnul tõi se-

minar kokku elektroonikatööstuse

rahvusvahelised esindajad ja tut-

vustas osalejatele Euroopa elekt-
roonikatööstust ning Eesti elekt-

roonikatööstuse võimalusi kogu
väärtusahela raames. „Täna eks-

porditakse üle 92% Eestis toodetud

elektroonikast. See tähendab, et

Euroopa tööstustrendide jälgimine
aitab tagada ka Eesti ühe edukai-

ma ekspordisektori edasistkasvu,”
sõnas Arno Kolk. Seejuures on pal-
jud EMS-tehased arendanud välja
ka tootearenduse võimekuse, et ta-

gada tellijale „võtmed kätte” elekt-
roonikalahendus. Lisaks ekspordi-
le teenindab EestiEMS-sektor üha

kasvavas mahus ka Eesti tellijaid.
Tark Eesti toode sisaldab suures

osad kodumaist elektroonikat, ol-

gu siis tegu targa maja lahendus-
te, robotite või muude toodetega.

Ida-Euroopal on eeliseid

EMS on suur ja kiiresti kasvav

majandusharu. 2017. aastal oli sel-

lemaht Euroopa Liidus üle 36 mil-
jardi euro.

kasulik, kui tootja on lähedal, kät-
tesaadav ning võimeline toodet

kiiresti muutma.

Trumpi poliitika
Weissi sõnul pole Euroopa töös-

tusel praegu mingit põhjust mu-
ret tunda, sest osa tootmist tuuak-

se Hiinast Euroopasse tagasi.
„Euroopa majandus on Ameerika

Ühendriikide presidendi Donald

Trumpi näol väga hea sõbra saa-

nud. Kuna Hiina elektroonikakau-
pade tollitariifid on USA-s prae-

gu kõrged, pole Ühendriikide fir-
madel enam kasulik Hiinast kom-

ponente osta. Seetõttu toovad pal-
jud firmad oma tootmise Hiinast

Euroopasse,“ selgitas Weiss. Oma

kodumaal ei tooda nad seepä-
rast, et Ameerikas on tootmis-
kulud liiga kõrged. „Hiina toot-

miskulud on 84% Lääne-Euroopa
kuludest ja enne kaubandussõ-

da sobis see Ameerika firmade-
le. Ühendriikides on tootmisku-

lud aga 13% kõrgemad kui Euroopa
Liidus,“ rääkis Weiss.

Kümmekond aastat tagasi pol-
nud USA firmadel küsimust,
kas viia tootmine Ameerikast

Hiinasse. „Küsimus oli, kui kiires-

ti seda teha suudetakse,“ meenutas

Weiss. Kümne aasta jooksul on aga
olud muutunud. Hiinas on toot-
miskulud kasvanud. Kui Trumpi
kehtestatud tollitariifid juurde
panna, ongi USA firmadel põhjust
otsida alltöövõtjaid Euroopast, eri-
ti Ida-Euroopast. Tootmist ei saa

Hiinast Euroopasse tuua üleöö,
sestkõigepealt on vaja leida kvali-

fitseeritud tööjõud, kuid poole aas-
ta kuni 9 kuuga on see Weissi sõ-

nul võimalik.

Hiinlased viivad oma suuri fir-

92%
Eestis toodetud

elektroonikast

eksporditakse.

„Eestil on sellel alal üsna mi-

tu eelist,“ kinnitas Euroopa elekt-
roonikatootmise teenuse üks tun-

nustatumaid analüütikuid Dieter

G. Weiss. Tema firma Weiss

Engineering haldab Euroopa elekt-
roonikatööstuse teenuse andme-

baasi in4ma EMS Market Statistics,
mida pidevalt uuendatakse ja kus

on andmed 1785 ettevõtte koh-
ta. „Ida-Euroopa on selles sekto-

ris palju paremas positsioonis kui

Lääne-Euroopa, sest tootmisku-

lud on märgatavalt madalamad.

Skandinaavia riikidest, kus toot-

miskulud on suured, liigub toot-
mine Balti riikidesse ja Poola,“ jät-
kas Weiss.

Muidugi viiakse tootmist

Euroopast ka Kaug-Ida riikidesse,

aga Ida-Euroopal on oma eelised.

EMS-turg on Euroopa Liidus suu-
rem kui tootmismaht. See tähen-

dab, et osa teenust, mahus umbes

5 miljardi eurot, ostetakse maail-

ma teistest piirkondadest, sealhul-
gas Indiast jaKaug-Idast – Hiinast,
Vietnamist, Taist, Filipiinidelt.
Eriti palju toodetakse nendes rii-

kides loomulikult tooteid, mis on

mõeldud hinnatundlikule tarbijale.
Tellijast kaugel on aga mõtet

toota juba välja arendatud toodet

ning suures koguses. Kui toode on

alles arendamisjärgus, on tellijale

on toodetud…
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masid tollitariifide tõttu Vietnami,

aga see ei saa Weissi hinnangul
kuigi kaua kesta. Trumpi tege-
vus on majanduse poliitikast sõl-
tuma pannud. „See ei tohiks nii

olla ja keegi pole selle üle õnne-
lik,“ tõdes Weiss. Praegu on elekt-

roonikatööstuse olukord Euroopa
jaoks kasulik, aga kui Trump ot-

sustab oma pilgu Hiinalt kõrvale

pöörata ja kehtestada tollitariifid

Euroopa elektroonikatoodetele, on

olukord hoopis teistsugune. See on

Weissi sõnul väga ohtlik. „Tööstus

vajab stabiilsust, usaldusväärset

keskkonda. Ettevõtjatele ei meel-
di, kui olukord üleöö muutub. Kui

Ukraina olukord ebastabiilseks

muutus, lahkus sealt mitu suurt

firmat. Nende jaoks polnud olu-
line, kas selle põhjustas Ukraina

või Venemaa. Olukord muutus eba-
kindlaks ja suurfirmad lahkusid ka

nendest piirkondadest, kus midagi
ebameeldivat ei toimunud. Sama

lugu on ka Türgis,“ rääkis Weiss.

„On ohtlik, kui paar-kolm väga
mõjukat poliitikut võivad olukor-
ra pea peale pöörata.”

Eestis kiire kasv

„Eestis on väga oluline, et 2017
.

aastal kasvas elektroonikatoot-

mise teenuse turg 17%. Turu maht

on praegu umbes 400 miljonit eu-
rot ja see võib 2018. aasta lõpuks
kasvada 425 miljonini. See on hea.

Töötajate arv kasvab aeglasemalt
kui toodangu maht, mis näitab

tootlikkuse tõusu,“ kirjeldas Weiss

Eesti EMS-sektori olukorda. Tema

hinnangul on olukord Eesti jaoks
praegu väga hea ja sektori katus-
organisatsioon on head tööd tei-

nud, eriti selles osas, et ettevõtetel

on väga hea ülevaade sellest, mis

maailmas toimub. „Kui turust on

hea ülevaade, saab teha õigeid ot-

suseid. Kui statistikat ja analüüsi

pole, tuleb otsuseid teha kõhutun-

de järgi. Kõhutunne on hea resto-
ranis, aga mitte tootmist juhtides,“
muigas Weiss.

Konkurents EMS-sektoris on

tihe. Ida-Euroopa riigid võist-
levad omavahel kui ka Lääne-

Euroopa riikidega. „Kogu EMS-
sektor ei koli Lääne-Euroopast it-

ta. Tootmiskulude poolest on Ida-
Euroopa praegu küll väga soodne,
aga kulud pole ainus tegur, mis

tellijat huvitab. Prototüüpe ja väi-

kepartiisid on ikkagi kasulik too-
ta Lääne-Euroopas, kus tarbija on

väga lähedal,“ rääkis Weiss. Samas

on EMS-sektor Ida-Euroopas kas-

vanud väga kiiresti. Praegu toode-

takse 49% Euroopas toodetavatest

elektroonikakomponentidest idas

ja 51% läänes. „2019. aasta lõpuks
on aga Ida-Euroopa osatähtsus

juba suurem kui Lääne-Euroopa
oma,“ prognoosis Weiss.

Huvitav areng Serbias

Huvitav on Weissi sõnul areng

riikides, mis ei kuulu Euroopa
Liitu. „Filipiinidel asuv Integrated
Microelectronics, globaalne EMS-

kompanii, on rajanud suure töös-
tuse Serbiasse. Bulgaarias neil ju-
ba on tööstus, kuid Serbia eelis

on tööturu olukord. Tööpuudus
on selles riigis praegu 30%. Eestis,

Ungaris, Tšehhis on vaba tööjõu-
du vähe ja suurfirmadel on nendes

riikides raske tootmist laiendada,“
rääkis Weiss.

Globaliseerunudfirmasid ei hu-

vita eriti, kas stabiilne ja korraliku

tööjõugariik kuulub Euroopa Liitu

või mitte. Serbias on hea infrast-
ruktuur, madalad hinnad ja hari-

tud tööjõud.
On võimalik ka selline skeem,

et komponendid toodetakse

Serbias, aga toode pannakse kok-

ku Bulgaarias ja siis saab tootele

panna märgise Made in EU.

TÖÖSTUSEST

Rahvusvahelisel

elektroonikatööstuse seminaril
analüüsisid valdkonna eksperdid

elektroonikatööstuse arengutrende
ning tulevikuväljavaateid.

Foto: Peeter Sirge



Nõukogude ajal oli kogu elektroonikatööstus

sõjaline ja salajane. „Praegu on kõik need et-
tevõtted, mis olid salajased ja sõjalised, ühi-

nenud riigifirmaks Rostehh. Sinna kuulub umbes

500 tehast. Need kõik toodavad põhiliselt kaitseots-

tarbelist või kosmosetehnikat,“ rääkis Sergei Zorin,
kes esindab Venemaa elektroonikatootjate assotsiat-

siooni ja on Moskvas asuva elektroonikatootmise

teenust osutava firma kaasomanik. Tema sõnul on

omaaegne nõukogude sõjatööstus tugevasti muutu-
nud ja uuenenud.

Venemaad peetakse riigiks, mis ostab elektroo-
nikatooted sisse. „Mis puudutab olmeelektroonikat,
siis on Venemaa endiselt importiv riik. Siiski on mõ-
ned suurkorporatsioonid ehitanud Venemaale teha-

seid ja toodavad Vene turu jaoks,“ ütles Zorin.

Sanktsioonid on pannud Venemaa elektroonika-

tööstuse keerulisse olukorda. „Sanktsioonide tõttu

on keeruline importida komponente, aga Venemaa

oma tootjate huvi on märgatavalt tõusnud,“ selgitas
Zorin. Tegelikult ainult räägitakse impordi asenda-

misest kodumaise toodanguga. Tegelikult pole se-
da juhtunud, lisas ta. „Vaid tarnijad on muutnud.

Ameeriklaste asemel ostetakse nüüd hiinlaste käest.

Kui varem osteti Cisco tooteid, siis nüüd Huawei või

ZTE seadmeid,“ ütles Zorin. Niimoodi tuleb toimi-
da, sest tellijatele on vaja midagi pakkuda, aga kui

Ameerikast osta ei saa, on ainus võimalus osta Hiina

tooteid. „Muidugi püütakse Hiina tooteid omamais-

tega asendada, aga mingit plahvatuslikku kasvu ei

ole,“ iseloomustas Zorin Venemaa elektroonikatöös-

tuse olukorda. „Selleks, et midagi toota, on vaja toot-
miskultuuri ja toimivat süsteemi. Seda ei ole võima-

lik luua paari aastaga, see võtab väga kaua aega.“
Tarkvara on aga Venemaal kogu aeg olnud heal

tasemel. Võimalik, et tarkvaratootjad suudavad ka

„raua“ tootmise käima lükata. „Raudvaraga on kee-

rulisem. On vajakomponente sisse osta, on vaja toi-
mivat logistikat,“ ütles Zorin.

Seminarile tuli Zorin selleks, et tutvuda Eesti

EMS-sektoriga, aga ka otsima võimalusi, et Venemaa

elektroonikatootjad saaksid rajada oma ettevõtted

Balti riikidesse. „Selleks, et müüa midagi näiteks

USA-sse või ka Euroopa Liidu riikidesse, ei sobi mär-
gis Made in Russia, küll aga ostetakse Hiinas või

Euroopa Liidus toodetud kaupa,“ selgitas ta oma huvi

põhjusi. Zorini firma esindus on praegu Hongkongis,
aga ta tunneb vajadust ka Euroopa Liidus, näiteks

Eestis asuva esinduse või tehase vastu. „Kui kliendid

onKaug-Idas, on mugav olla esindatudHongkongis,
kui Euroopas, siis näiteks Eestis,“ selgitas ta.

Venemaa muutustes

tbwom.com

worldwide
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Kuidas jõuda vähem kui

kümne aastaga rah-

vusvahelise kontserni

juhtimishierarhias üsna

tippu? Pärnakas Ragnar
Koppel teab seda täp-
selt. Rootsi tööstusette-

võtte AQ Groupi Pärnus

ja Suzhous asuvaid teha-

seid juhtinud mees kolis

äsja tagasi Euroopasse,
põhjuseks ei midagi
muud kui ametikõrgen-
dus.

Nimelt vastutab Ragnar Koppel
alates jaanuarist kogu AQ Groupi
lehtmetalli ärisuuna hea käekäi-

gu eest. Karjäärimuudatus toob

viis aastat Hiinas elanud ja töö-

tanud 36-aastase Koppeli kodu-
sele Eestile oluliselt lähemale –

400-miljonilise aastakäibega ja
6000 töötajaga AQ Groupi peakon-
tor asub Rootsis Västeråsis.

Kui aga pärnakas Ragnar
Koppel oleks truuks jäänud oma

teismeea soovile – saada näitle-

jaks! – ei oleks rootslastel ambit-
sioonikat firmajuhti, küll oleks

Eesti teater ilmselt rikkam ühe

artisti võrra. „Olin kindel, et mi-

nust saab näitleja. Käisin Aare

Laanemetsa ja Ahti Puuderselli

kooliteatris ning 15-aastasena
mängisin Nukitsameest. Nii et väl-

javaated polnud teab mis kehvad,
aga keskkooli ajal tekkisid uued

huvid,“ põhjendab Koppel, miks

ta lavakasse astumise asemel hoo-
pis Tallinna Tehnikaülikooli pui-
dutöötlemise tehnoloogiat õppi-
ma läks. Selles valikus oli „süüdi“
ka tema ettevõtjast isa, kes asutas

1998. aastal puidulõiketerade toot-

mise, müügi ja hooldusega tegele-
va ettevõtte Teraekspert. „Eks siis

tekkiski mõte, et võiksime koos te-
gutseda,“ mainib Ragnar Koppel.
Siiski ei tundnud viie inimesega
väikeettevõte 22-aastase noorme-

he jaoks piisavalt ambitsioonikas

ja nii otsustas ta tööle asuda metal-

litööstusfirmasse Favor. Järgmine
samm oligi juba Pärnus asuv AQ
Lasertool, kus Koppel 2009. aastal

tegevjuhina alustas.

TEKST: Heli Lehtsaar-Karma

Eesti mehe

kõrge lend

TÖÖSTUSEST



tootvas tehases oli toona 500 töö-

tajat. „Hiina mõistes oli see mik-
rotehas. Kuid töötajate arv vähe-

nes edaspidi paarisajale, sest meie

suurklient Sony Mobile kaotas

märkimisväärselt turuosa ja see-
tõttu pidime püüdma kompensee-
rida kaotatud mahtu uute klien-
tidega,“ räägib Koppel. Siiski tuli

AQ Componentsil viie aasta jook-
sul Ragnar Koppeli juhtimisel te-

gevust tublisti kokku tõmmata.

„Uute turgude ja klientide leid-

mine nullist pole lihtne, eriti

Hiinas, kus kohalikud tegijad on

tunduvalt suuremad, tihti ka ku-
luefektiivsemad, kiiremad ja rää-

givad paremini hiina keelt. Nii et

kahjuks on see aeg möödas, kus

välisinvestor pani Hiinasse tehase

püsti ja tellimused voolasid ise uk-

sest-aknast sisse. Olelusvõitlus on

Hiina turulpraegu vägakõva, eri-

ti siis, kui sa pole lõpptootja, vaid

esimese või teise astme allhanki-

ja,“ nendib Ragnar Koppel.
Selguse huvides olgugi öeldud,

et 12 riigis tegutsev AQ Group te-
gelebki allhankega. Uued tooted

sünnivadkoostöös klientidega ehk

teisisõnu võib öelda, et klient sõ-

nastab oma vajaduse ja koos ha-
katakse selle vajaduse rahuldami-

se võimalusi välja mõtlema.

Autoritaarse juhi unelm

Hiina ettevõtete organisatsioo-
nikultuur ja töötajate hoiakud

erinevad meile harjumuspäras-
test nagu öö päevast. „Hiinas

on hierarhiline juhtimiskultuur.
Ülemusel on alati õigus, talle vaa-
datakse alt üles ja tema otsustele

vastu ei vaielda. Veelgi enam, ise-
gi diskussiooni ei teki, kuidas min-

gi olukord või probleem lahenda-
da: õiget vastust oodatakse juhilt,“
tutvustab Koppel hiinlaste igapäe-
vast tööelu.

Kas sellest võiks järeldada, et

Hiinas töötamine võiks eriti häs-

ti sobida autoritaarsele juhile?
„Absoluutselt,“ muigab Koppel ja

lisab, et arutelu puudumine ja ju-
hi otsuste ülimuslikuks pidamine
oli ka üks põhjuseid, miks ta otsus-

tas Hiinast ära tulla. „Hiinas kaua

töötanud lääne juhtidega on vahel

ette tulnud, et kui nad Euroopasse
tagasi tulevad, siis ei suuda nad

enam sellegakohaneda, etkellelgi
on nende mõttekäikude peale mi-

dagi öelda. Otsustasin sellest rin-
gist välja astuda, enne kui see mi-

nuga juhtub,“ põhjendab Koppel.
Muide, ei maksa arvata, et eu-

rooplased saavad hiinlasi oma käe

järgiümber õpetada. „Ma püüdsin
viie aasta jooksul organisatsiooni-
kultuuri muuta, aga see ei õnnes-

tunud, sest kultuurid on nii eri-
nevad,“ nendib Koppel. Selleks, et

Hiina organisatsioonikultuurist
maalitud pildil ei domineeriks tu-

medad toonid, tunnustab Koppel
hiinlaste tegutsemiskiirust: kui

juht on otsuse langetanud, viiak-
se see tunduvalt kiiremini ellu kui

Euroopas tavaks. Samuti on hiin-
lased oma valdkonna spetsialisti-
dena väga heal tasemel.

Aastatega paksem nahk

Tootmisettevõtte juhtimine on

Ragnar Koppeli meelest igapäeva-
ne ootamatustega tegelemine, sest

seadmete, töötajate ja klientidega
juhtub ikka midagi sellist, mida

sa pole planeerinud. Kui kümme

aastat juhtimiskogemust on sel-

jataga, tundub olevat paslik kü-
sida: kas juht Ragnar Koppel an-

no 2019 on muutunud võrreldes

juht Ragnar Koppeliga anno 2009?

„Kindlasti. Pigem on küsimus sel-
les, kuidas ma neid muutusi tead-

vustan. Elame ju oma elu orgaani-
liselt, mitte teatud etappide kaupa.
Kuid arvan, et nahk on paksemaks
läinud, ma ei võta enam igat asja
nii palju südamesse kui algusaas-
tatel, samuti võtan tööd oma mõ-

tetes vähem koju kaasa kui va-
rem. Arvan ka, et olen rahulikum

ja teen kaalutletumaid otsuseid,“
võrdleb Koppel iseennast endaga.

„Olin neli aastatLasertoolis töö-

tanud ja see tundus päris pikk aeg.

Seega andsin Rootsi juhtidele mär-

ku, et kui grupi ettevõtetes peaks
tekkima mõni minule sobiv koht,
siis ma olen pakkumistele avatud,“
meenutab Koppel Hiinasse tööle

jõudmise tagamaid.

AQ Groupi mikrotehas Hiinas

Pakkumine tuligi: aastal 2012

tehti ettepanek hakata Shanghaist
sajakonna kilomeetri kaugusel
Suzhous asuva AQ Components te-
hase tegevjuhiks. 2013. aasta juu-
likuu viimasel päeval oli Koppel
koos perega juba Suzhous ja asus

tehase eelmiselt, rootslasest tegev-
juhilt, tööjärge üle võtma.

Auto- ja elektroonikatööstuse-
le allhanke korras komponente

Ragnar Koppel koges, et ärikultuuriomapäradega tuleb
kohastuda.
Foto: erakogu
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Hiinas
ärisuhete sissesead-

misel tuleb kindlasti ka-

suks, kuikohapeal on oma

usaldusväärne hiinlane, kes uksi

avaks. Kuid ainult sellest ei piisa
– vaja on ka midagi, mis on tun-

tud juba Konfutsiuse õpetusest ja
kannab hiina keeles nime guanxi.
Ragnar Koppel nendib, et seda sõ-
na on praktiliselt võimatu tõlkida,
kuid laias laastus tähendabguanxi
usalduslikku japühendunud suhet

inimeste vahel.

„Guanxi võib avada uksi väga
kiiresti ja suurelt. See tähendab, et

alati ei pea sul olema kõige parem
toode või suurim tehas, et saada

parimaks ja suurimaks tarnijaks.
Kui sul on hea guanxi oma kliendi

tegevjuhiga, siis võid olla kindel,
et su äri hakkab seal väga hästi

minema,“ kinnitab Koppel. Ta teab,
mida räägib, sest pärast Sonylt saa-

dud tellimuste mahtude vähene-
mist tuli tal AQ Componentsi el-

lujäämiseks kolme ja poole aasta

jooksul nii tootmine kui ka klien-

dibaas ümber korraldada. Nii rõ-
hutabki Koppel, et kui guanxid po-
le, siis võib võtta kolm aastat aega,
kuni uuelt kliendilt esimene telli-

mus laekub. Guanxiga aga võivad

asjad piltlikult öeldes juhtuda üle-

öö. „Ma ei taha öelda, et ilma gu-
anxita ei saa – kui on piisav järje-
kindlus, siis saab. Aga quanxi ai-
tab väga kõvasti kaasa,“ kinnitab

Koppel.
Hiina turul on oluline ka see, et

ettevõtjal oleks seljataga oma riigi
tugi, sest Hiina ühiskond on hie-

rarhiline ja poliitilised sidemed

ning kõlavad tiitlid loevad seal vä-
ga palju. Nii võib juhtuda, et kui

külla tuleb mõne riigi peaminis-
ter, hakkavad seni otsekui kännu

taga kinni olnud asjad võluväel ja
välgukiirusel liikuma.

Ragnar Koppel meenutab, et kui

2015. aasta hilissügisel käis pea-
minister Taavi Rõivas koos äri-
delegatsiooniga ametlikul visiidil

Hiinas, võeti plaani külastada ka

AQ Componentsi tehast Suzhous.

„Tööstuskülas, kus meie tehas

asub, käis parasjagu torude vahe-

tus ja kogu hoov oli juba pool aas-
tat üles kaevatud. Aga kui tuli in-

fo Eesti peaministri külaskäigust,
said torutööd lõpetatud ja kraavid

kinni aetud 12 tunniga – sest külla

tuli riigi – mis sest, et väikese rii-

gi – peaminister!“

Kuidas Taavi Rõivas torutöödele kaasa aitas

TÖÖSTUSEST
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Hea teada

AQ Group on Rootsi ettevõ-

te, mis asutati 1994. aastal.

Ettevõttel on tehased nii

Põhja-Ameerikas, Euroopas kui

ka Aasias, kokku asuvad toot-

mised 12 riigis.
Allhanke korras toodetakse

metallosi, juhtmeköidiseid jpm
auto-, rongi-ja energeetika-
tööstusele.

Klientide seas on näiteks

ABB, Volvo, Scania, Siemens,

Bombardier, Bosch, Toyota,
Mitsubishi Electric.

Töötajate arv aastal 2018 üle

6000.

Käive 2017. aastal 400 miljo-
nit eurot.

AQ Group tooted jõuavad
enam kui 50 riiki.

KOLLEEG AQ GROUPIS

Ragnar
on väga aus ja otsekohene – ta rää-

gib asjadest otse, mitte ümber nurga. Samuti

tundub tal olevat sisemine kompass, mis näi-

tab talle alati õige suuna kätte, mida jakuidas teha.

Ragnar on väga terviklik juht – ta on samal ajal
nii ärimees kui ka hea inimeste juht, nn inimeste

inimene. Ta on väga tugev organisatsiooni arenda-

mises, samuti ei karda ta nõu küsida oma juhtidelt
või kolleegidelt.

Ragnarile on iseloomulik see, et ta näeb alati või-
malusi asju veel paremini teha. Näiteks kui läheme

koos kasvõi sööma või peatume hotellis, siis mina

leian tavaliselt, et see oli hea kogemus. Ragnar noo-

gutab, et jah, oli hea küll, aga...See ei tähenda, et

Ragnar oleks valiv või viriseks ilmaasjata – on juka

inimesi, kes kurdavad igal võimalikul juhul – vaid

tema näeb täiendavaid võimalusi, kuidas saaks hea

asja veel paremaks teha.

Martin Elm

Kommentaar

Otsekohene mees, kes mõistab ka inimesi

metal express

• Roostevaba teras

• Alumiiniumid

Vask ja messing

Võrgud ja perforeeritud lehed T

•Terasest ukse-, akna- ja fassaadi-

süsteemid Forster
....

Kuumtsingitud teraslehed ja rullid

Metal Express OÜ

Uusaru 7, 76505 Saue

Tel 6191070, 5107881 • Faks 6191079

metalexpress§metalexpress.ee • www.metalexpress.ee
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Üks tont käib ringi mööda Eestit – kui 19. sajandi habemikest filosoofide mõtet

veidi ümber sõnastada. Põxit peaks justnagu tähendama seda, et paarikümne
aasta pärast saavad keskordoviitsiumi trilobiidid, sammalloomad ja vetikajää-
nused rahulikult paekivikihtide vahel lasuda. Tallinna Tehnikaülikoolis on küpse-
mas palju tõsisemad kavatsused.

TEKST: Ago Gaškov

Põlevkivist
nailonit –

aga palun

TOOSTUSEST

Põlevkivist on igal juhul
mõistlik toota võimalikult

kalleid produkte. Põletamine

ja õli tootmine peab asenduma

kõrgtehnoloogilise täppiskeemiaga. Fossiilid Eesti

põlevkivis.



450
miljonit aastat on

kukersiitpõlevkivi
vanus Eestis.

Põlevkivi on maavara, millest saab

hoopis kallemaid tooteid kui õli,
mida praegu põlevkivikeemiaga
seostatakse. Praegu on põlevkivi-
õli tootmine Eestis üha kasvanud.

Üle-eelmisel aastal tootsid kolm

õlitööstust – VKG, Eesti Energia
ja Kiviõli Keemiatööstus – kokku

üle miljoni tonni õli.

Samuti tegeldakse taas peen-
keemiatoodetega ühes keemia-

tööstuses, Viru Keemia Grupis.
Põlevkivikeemia praegu-
se seisu võtab kokku Põlevkivi

Kompetentsikeskuse koostatud

„Põlevkivi aastaraamat 2017“:

„Põlevkivikeemia jaguneb ka-

heks: põlevkivikemikaalid (alküül-
resortsiinide fraktsioonid) japeen-
keemia. Esimesed leiavad laialdast

kasutamist näiteks kummi- ja vi-

neeritööstuses ning valuvormide

valmistamisel. Põlevkivifenoolide

fraktsioone kasutatakse liimvai-
kudena vineeri- ja naftatööstuses.
Eestis toodetud fenoolidest val-
mistatakse suure kulumiskindlu-

sega rehve ning Lexuse ja Toyota
autoosi. Peenkeemia hõlmab aga

kõrge puhtusastmega tooteid, mi-
da kasutab kosmeetika-, parfü-
meeria- ja elektroonikatööstus.

Peenkeemiast valmistatakse mit-

mesuguseid ravimeid ja juukse-
värve. Eestis toodetud kemikaa-

le võib leida muuhulgas Keune’i,
Esteli ja Schwarzkopfi juuksevär-
vides. Samuti kasutatakse neid

LCD-monitoride vedelkristallide

valmistamiseks.“

See kõlab kenasti, aga peenkee-
miatoodete müügitulu on alla mil-
joni euro aastas. See on ehk paar

protsenti õli müügitulust. Ja nen-
de toodete saamiseks tuleb jätka-
ta põlevkiviõli tootmist. Kui Põxit

tõeks saab, pole neid aineid enam

võimalik toota.

Kerogeeni kasutusvõimalused

Tallinna Tehnikaülikooli töös-

tuskeemia laboratooriumis käsit-
letakse põlevkivi hoopis teistsu-

riti nõukogudeaegses Teaduste

AkadeemiaKeemia Instituudis ju-
ba eelmise sajandi viimasel vee-

randil. Tallinna Tehnikaülikooli

tööstuskeemia labor jätkab nüüd

seda suunda. „Meil on tohutud

teadmised põlevkivist. Nii pal-
ju infot, nagu on põlevkivist saa-
dud Tallinna Tehnikaülikoolis ja
omaaegsetes Keemia Instituudis ja
Põlevkivi Instituudis, pole kusagil
maailmas,“ kinnitas Lopp.

Keemiatööstuse tooraine

AkadeemikLopp on aastaid uu-

rinud bioaktiivseid ühendeid, hu-
vi põlevkivi kui keemiatööstu-

se tooraine vastu on tal tekkinud

viimase kümnekonna aasta jook-
sul. „Loomulikult, õli on ja õli jääb,
niikaua kuni seda lubatakse toota,
tasub seda ka toota. Akadeemik

Agu Aarna ühest raamatust leid-

sin vihje, et otse põlevkivist, ilma

vahepeal õli tootmata, on võimalik

sünteesida dikarboksüülhappeid.
Need on polüuretaanide ja palju-
de teiste tööstuskemikaalide läh-
teained,“ selgitas Lopp. See oma-

korda tähendab, et otse põlevkivist
on võimalik jõuda keemiatööstuse

põhireaktiivideni. „Kuue süsiniku-
ga dikarboksüülhappest, heksaan-

dihappest, on võimalik toota nailo-
nit. Praegu saadakse neid happeid
naftast ja seegi protsess on väga
keeruline,“ rääkis Lopp.

Kerogeeni oksüdeerimine oli

ja on praegugi põlevkivi uurimi-

se üks põhilisi meetodeid. „Juba
Kogermani aegadel lõhuti oksü-

deerijatega kerogeeni molekul jup-
pideks ja saadi dikarboksüülhap-
peid ja teisi aineid, aga eelkõige in-
fotkerogeeni ehitusest,“ ütles aka-

deemik. Paul Kogermann oli Eesti

põlevkivikeemia alusepanija, kes

hakkas põlevkivikerogeeni uuri-
ma juba ülikoolis, aga 1925. aastal

asutas Tartu Ülikooli juurde õliki-
vide laboratooriumi.

Tööstuskeemia labori eesmärk

on saada põlevkivist kätte võima-

gusest vaatenurgast kui senini.

Põlevkivi koosneb mineraalosast

ja kerogeenist. Kerogeen on süsi-
nikku, vesinikku ja hapnikku si-

saldav orgaaniline ühend. Just see

ühend põleb elektrijaamade kol-

letes ja muutub õligeneraatori-
tes gaasiks ning põlevkiviõliks.
Kerogeeni kasutamine keemia-
tööstuses on keeruline seetõttu,
et aine ei lahustu ei vees aga or-
gaanilistes lahustites. Akadeemik,
Tallinna Tehnikaülikooli profes-
sor Margus Lopp, on kerogeeni
uurinud aastaid. 2016. aasta april-
lis avati TallinnaTehnikaülikoolis

tööstuskeemia labor, mis uurib

kerogeeni töötlemise tänapäeva-
seid võimalusi. „Praegu saab põ-
levkivist hästi teha ühte asja – see

on õli. Meil on maailma parim põ-
levkiviõli tootmise tehnoloogia.
Kõige moodsamad on Eesti Energia
seadmed, aga ka VKG on oma teh-

noloogiat tohutult arendanud. Ma

olen vaimustuses sellest, mis on

lühikese ajaga ära tehtud,“ rääkis

akadeemik.

Eestikukersiitpõlevkivi on um-
bes 450 miljonit aastat vana.

Kivimi moodustumise ajal jõud-
sid bakterid nahka pista kõik söö-

dava, mis ordoviitsiumiajastu me-
remudas leidus. Seega ei ole erilist

mõtet kerogeeni töötlemiseks ka-
sutada biotehnoloogiat. Mis saab

siis, kui põlevkivist eraldadakero-
geen ja töödelda seda teistmoodi –

mitte kõrgel temperatuuril, nagu

praegu utteseadmetes, vaid mada-

lamal temperatuuril tugevate ok-
südeerijate keskkonnas? Seda uu-
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likult palju dikarboksüülhappeid.
See on tooraine, mida võib müüa

maailmas kuhu iganes, aga mil-

lest võib ka Eestis midagi toota, ol-
gu selleks siis nailon või ehitusva-

hud. Eestis tootmise eelis on töö-
kohad ja kõrgema lisandväärtuse-

ga toote eksport.
Eelmise sajandi viimasel vee-

randil tegeles Aleksandra Fomina

töögrupp kerogeeni uurimisega.
Teadlased suutsid laboris viia diha-
pete saagise 50 protsendini ja leiu-

tada üsna korraliku tehnoloogia,
kuidas erinevaid dikarboksüülhap-
peid saada. See tehnoloogia jõu-
dis laborist ka Keemia Instituudi

katsetehasesse. „Katsetused lõp-
pesid Eesti taasiseseisvumise-

ga. Kerogeeni oksüdeerimise teh-
noloogia töötati välja ka tollases

Leningradi Lensoveti Instituudis.

Ka venelased ehitasidkatseseadme,
kuid projekteerimisvigade ja võib-

olla ka põhimõtteliste möödalask-

miste tõttu see tööle ei hakanud,“
meenutas Lopp. Seega peatus kero-

geeni uurimine veerand sajandit
tagasi nii Eestis kui ka Venemaal.

Kerogeeniga aga tasub tegelda, di-
karboksüülhapped on umbes küm-

me korda kallimad kui põlevki-
viõli. „Kui me ka 30–40 protsen-
ti nendest tööstuslikes tingimus-
tes kätte saaksime, oleks see kor-

dades kasulikum kui õli utmine,“
kinnitas Lopp.

Dikarboksüülhapete tootmine

lahendab ka keskkonnaproblee-
me. „Ei teki hirmsat haisu, fenooli-
de lõhna. Ka lahustuvaid fenoole ei

teki ning väheneks süsinikdioksii-
di hulk, mida tootmise käigus õh-

ku paisatakse,“ ütles akadeemik.

Kõrgem lisandväärtus

Tööstuskeemia labori üks pro-

jekt ongi dikarboksüülhapete uu-

rimine, aga tehakse kõiki tööstu-

sele vajalikke tellimustöid. „Oleme
kahe aasta jooksul võrrelnud eri-

nevaid tehnoloogiaid ja suutnud

teha rohkem tööd kui meie eelkäi-

jad 15–20 aastaga. Ajad on muutu-
nud, laboritehnika on tänapäeva-
ne ja me näeme ning suudame tun-
duvalt rohkem. Aga nad tegid head

tööd,“ iseloomustas Lopp oma la-
bori tegevust. Lopp valmistab ette

nutika spetsialiseerumise projekti,
mille eesmärk on välja selgitada,
kas otse põlevkivist on mõttekas

dikarboksüülhappeid toota. Vastus

tuleb saada oktoobris, kui projekt
lõpeb. „Kui on mõttekas, tahame

kohe üle minna tootearenduse-
le. Tuleb hakata püstitama katse-

seadmeid, et saada vastus järgmi-
sele küsimusele – kui jah, siis kui-

das täpselt,“ kinnitas ta.

Põlevkivist on igal juhul mõist-

lik toota võimalikult kalleid pro-

TÖÖSTUSEST

Ärifestival sTARTUp Day esitleb:

Executive Day “Smart

Manufacturing Meetup”

23. jaanuaril Ärikonverentsi sTARTUp Day raames toimuval konverentsil Executive Day “Smart

Manufacturing Meetup” saavad kokku tööstusettevõtete ja korporatsioonide juhid. Sündmuse

fookuses tööstuse tänapäev ja tulevik, digitaalsed muutused ja innovaatilistejuhtimislahendus-
te rakendamine. Oma teadmisi ja kogemusi jagavad rahvusvaheliste tootmisettevõtete juhid
Eestist ja kaugemalt. Konverentsil osaleb ligi 130 juhtivtöötajat.

Programmi raames uuritakse, kuhu on liikumas Eesti majandus ja milline peaks olema investee-
ringute pikk vaade tööstusettevõtte puhul. Ühtlasi saab kuulda praktikutelt, kuidas üles ehitada

edukat digitaliseerimise strateegiat ning tuleviku tehase kontseptsioonidest. Päeva teises

pooles arutletakse, kas omatoote ning brändi loomine ja arendamine on ainus eduka äritege-
vuse suund tänapäeva maailmas. Lisaks heidetakse pilk suurettevõtete kasvustrateegiateleja

juhtimispraktikatele.
Konverentsi peamisteks väärtusteks on tipptasemel ettekanded,võimalus õppida sektori liidri-
telt ning ärimaailma sotsiaalkapitali kasvatamine.



kade valikute abil,“ on akadeemik

Lopp kaks aastat tagasi, kui labor

oli just tööle hakanud, rääkinud

ERR-i portaalile Novaator.

Ka praegu räägib Margus Lopp
sellest, et keskkonnaprobleemid
tuleb dikarboksüülhapete tootmi-

sel minimeerida. „Lõhnaprobleemi
lahendab juba toodang – õli kirbe

aroom asendub õrna puuviljalõh-
naga,” kinnitas akadeemik.

Kui tööstuslik tehnoloogia on

välja töötatud, võib dikarboksüül-

hapete tehas tööle hakata järgmise
kümnendi lõpus. Tänapäeva kee-

miatööstuse arendamine tähendab

aga kõigepealt võimalike jäätmete-
ga tegelemist. Peab täpselt teadma,

missugused jäätmed tekivad, kui

palju ning kui suurt osa neist on

võimalik taaskasutada. „Ükskõik,
milline see tehnoloogia ka poleks,
peab see olema roheline,“ kinni-

tas Lopp.

Ka rahal on tähtis osa. „Kui ikka

selgub, et tootmine ei tule ots-otsa-
ga kokku või on kasum liiga väike,
ei ole ju mõtet ühtegi tootmist püs-
ti panna,“ ütles Lopp. Põlevkiviõli

tootmine on praegu ikkagi liht-
sam kui peenkeemia toodete saa-

mine põlevkivist. Aga põlevkivi
on maavara, mida tuleb kasutada.

Veel üks tsitaat üle-eelmisel aas-
tal akadeemiku poolt Novaatorile

antud intervjuust: „Kui ühel riigil
on maavarad, siis varaks muutu-

vad nad alles siis, kui nad varaks

muudetakse, kui nad vedelevad

lihtsalt maapõues, siis nad varad

ei ole, neil pole väärtust, nad on

lihtsalt mingid kivid, mingi väär-
tusetu ollus. Kasutamata maavara

pole vara, vaid ikkaainult siis, kui

teame, kuidas kasutada ja oskame

kasutada, suudame maandada tek-
kivad riskid, alles siis saab sellest

ühiskonnale kasulik vara.“

Keemiatööstu-

se arendamine

tähendab kõige-
pealt võimalike jäät-

metega tegelemist.
dukte, kui selleks tehnoloogia ole-
mas on. Põletamine ja õli tootmi-

ne peab asenduma kõrgtehnoloo-
gilise täppiskeemiaga. „Meie teh-

noloogilise platvormi üks alusta-
lasid on rohelise keemia printsii-
bid. Rakendame siin kõige edu-
meelsemaid tehnoloogilisi lähte-

punkte. Kindlasti ei vaja Eesti põ-
levkiviga seotud reostusi või kesk-

konnaalaseid kataklüsme. See on

meie projekti kõige olulisem ja
peamine lähtekoht. Kui kohe eos

võtta see lähtepunkt, on võima-

lik kogu protsess üles ehitada tar-

JUHTIDE KLUBI: INDUSTRY 4.0 JA

PROTSESSIDE AUTOMATISEERIMINE

12. VEEBRUARIL 2019 KELL 15.00–17.00 EESTI

KAUBANDUS-TÖÖSTUSKOJAS (TOOM-KOOLI 17, TALLINN)

Klubis saad teada, milliste lahendustega saab vähendada kulusid ja suurendada tootlikkust

ning kvaliteeti. Kolme projekti näitel teeme kõik puust ja punaseks, räägime nii projekti
võitudest kui kitsaskohtadest.

KOOLITAJA

Ivar Merilo, Thorgate Digital OÜ asutaja ja tootmisprotsesside ning Waybilleri projektijuht.

Vaata rohkem koda.ee/sündmused
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Eesti Elektritööstuse Liit

Tööstuspoliitika
rakenda-

misel elektritööstuse osas

tuleb vaadelda globaal-
seid trende ja suundumusi ning
Euroopa Liidu (edaspidi EL) klii-

ma- ja energiapoliitikat, mis si-
suliselt annavad raamid ja tege-
vussuunad. Kindlasti on paljud
teemad ühised teiste sektoritega,
milleks on konkurentsivõimeli-
sed tootmissisendid, kasvu toeta-

vad maksumäärad, kvalifitseeritud

tööjõu olemasolu ning ettevõtlust

toetav keskkond.

Globaalses pildis peame mõist-

ma järgmisi suundumusi: ener-
giatarbimine maailmas kasvab ja
elektrienergia kasutamine ener-
giatarbimises muutub põhiliseks.
Seoses energiatarbimisega kas-
vab ka CO2emissioon ning klii-

mapoliitiliste meetmete rakenda-
mine ainult energeetikasektoris ei

taga vajalikku tulemust, panusta-
ma peavad tulevikus kõik sekto-

rid juhul, kui tahetakse saavuta-
da Pariisi kliimalepinguga püsti-
tatud eesmärke.

EL-i kliimapoliitikast tulene-

valt on märksõnadeks majanduse
dekarboniseeerimine, energiaturu
sidusus, piiriülene koostöö ja ener-
giatarbimise paindlikkus. Samas

on suurimaks väljakutseks tasa-
kaalu säilitamine eesmärkide am-

bitsioonikuse jamajanduse konku-
rentsivõime tagamise vahel.

Eesti elektritööstuses on suun-

dumusteks elektri tootmise võim-
suste vähenemine ja sellega koos-

mõjus varustuskindluse ja ener-
giajulgeoleku vähenemine, CO2
hinnatõus ning sellest tulenev eba-
võrdne konkurents elektriturul,
kuivõrd Venemaa importelekter
on odavam, sest sellele ei kohal-

data CO2-põhist tariifija teisi EL-i
keskkonnatasusid.

Samuti ei tohi unustada Eesti

elektrisüsteemi sünkroniseeri-

mist Mandri-Euroopa sagedusala-
ga, sest see toob kaasa erinevad

mõjud meie elektritööstusele ning
ei ole välistatud ka reaalne võrgu-
tasude tõus põhivõrgus, vastupidi-
selt räägitule.

Konkreetsed ettepanekud elekt-

ritööstuselt tulevasele valitsuse-

le tööstuspoliitika rakendamisel

on järgmised:
Töötada välja taastuvenergia

oksjonite regulatsioon uute toot-
misvõimsuste turuletoomiseks.

Seoses Eesti taastuvenergia ees-
märgi saavutamisega tuleb korras-

tada planeerimismenetlus, mis an-
naks võimaluse realiseerida uued

taastuvenergia projektid kohustus-
like riiklike eesmärkide saavuta-

miseks EL-i ees.

Ressursipoliitika peab võimalda-

ma riigil tulu teenidaning taastuv-
energia statistikakaubanduses osa-

lemisel ei tohi seada poliitilisi pii-
ranguid, mis pärsivad eksporti ja
konkurentsi ning vähendavad rii-

gi tulusid.

Kehtestada motiveerivam kesk-

konnatasude jaotuskava, mis suu-
rendaks kohalike omavalitsuste

(KOV) jakohaliku kogukonna mo-
tivatsiooni tööstusprojekte taluda

ning nendest kasu saada.

Desünkroniseerimise puhul tu-

leb saada selgus, kuidas mõjutab
antud protsess olemasolevate ja
uute tootmisvõimsuste opereeri-
mist, samuti mõju varustuskind-

lusele ning süsteemi opereerimi-
se kuludele.

Elektri jaotusvõrgus tuleb ra-
kendada püsitasu komponendi
suuremat osakaalu tariifis, mis

motiveeriks tarbijaid aktiivsemalt

turul osalema ja langetama otsu-
seid vastutustundlikult.

Vähendada tööstussektorile ko-
haldatavat elektriaktsiisiEL-i mii-

nimumini, sest põhiline tootmissi-
send majanduses peab olema kon-

kurentsivõimeline.

Hariduses tuleb lõpetada mate-

maatika ainekava jaotamine kit-
sa- ja laiapõhjaliseks, samuti tuleb

kutsehariduses jätkata OSKA pro-
jektiga ning jätkata kutsehariduse

ja tööjõuturu vajaduste sünkroni-
seerimist. Insenerhariduse kestmi-

seks tuleb soodustada huviharidu-
ses tehnikaringide osakaalu.

Ettepanekud
poliitikutele

TÖÖSTUSEST



Eesti Elektroonikatööstuse Liit

Elektroonika ja elektrisead-
mete sektori müük moo-

dustab täna veerandi Eesti

tööstuse ekspordist ning pakub
tööd 12 tuhandele inimesele. Eesti

Elektroonikatööstuse Liidu juhi
Arno Kolgi sõnul tasuks uuel va-
litsusel alustada tähelepanu pöö-
ramisest tööstuse üldisele mainele

ja fookusesse tõstmisele. „Siit saab

alguse ka tänane tööjõuprobleem,
kuna tööstust ei nähta atraktiiv-

se karjäärivalikuna. Nii elektroo-
nika-alane inseneriharidus kui ka

kutseharidus on olulised majan-
dust edasiviivad jõud, mitte varu-

valik neile, kes mujale sisse ei pää-
se,” selgitab Kolk riigipoolse toe

vajalikkust. „Kõrgtehnoloogiline
tööstus peaks olema oluline osa

Eesti kuvandist, lisaks meie loo-
dusele ja e-riigi oskusteabele, mi-

da maailmaga jagame. Samuti on

tööstuse fookusesse tõstmine olu-

line investeeringute katalüsaa-

maastikul ebavõrdsesse olukorda,”
kommenteerib Kolk. Suurema eks-

pordi, sealhulgas suurema lisand-
väärtusega ekspordi, aluseks on

tootearendusega tegelemine. „Riik

peaks toetama ettevõtete pingu-
tusi rahvusvaheliste äri- ja aren-
duspartnerite leidmisel ja Eestis

loodud arenduste viimisel maail-
ma, kaasates ka väiksemaid ette-

võtteid riikide tasandil tehtavasse

koostöösse,” tõi Kolk väljaja lisas,
et täna on hea võimalus kasuta-
da kodumaist elektroonika- ja IT-

alast kompetentsi ka teiste sekto-
rite kaasajastamiseks ja digitali-
seerimiseks, seda nii tarkade too-
dete loomisel kui tootmise ja and-

mekogumise moderniseerimisel.

Samuti tuleks uuel valitsusel te-

ha Kolgi sõnul tööd välistööjõu sis-
setoomise korrastamisel, et lõpe-
tada tänane olukord, kus tööjõud
jõuab siia läbi Poola, viies tööjõu-
maksud Eestist välja.

Suurema eks-

pordi aluseks

on tootearendusega
tegelemine.

tor, seda nii üksikinvestorite kui

ka erinevate fondide, ettevõtete ja
pankade puhul,” kirjeldab Kolk.

Erialase hariduse kõrval on olu-

line ka haridus- ja teadustegevus,
kus riigi majandusse oluliselt pa-
nustava sektorina võiks elekt-
roonikatööstusel olla rohkem sõ-

naõigust riiklike toetusmeetme-
te kujundamisel. Samuti ootavad

tööstusettevõtted läbi erialaliitu-
de enam sõnaõigust teadus-, ha-

ridus-, tööstus- ja ettevõtluspo-
liitika suunamisel. „Meie konku-

rentriigid toetavad oma ettevõte-
te tehnoloogiainvesteeringuid, mis

seab Eesti firmad rahvusvahelisel

Eesti Metsa-ja Puidutööstuse Liit

Eesti Metsa- ja
Puidutööstuse

Liit soovib, et Eestist saaks

innovatiivne isemajandav
roheriik, kus puit asendab fossiil-

sed materjalid ning hoitakse met-
sade mitmekülgseid hüvesid. Selle

saavutamiseks tuleb koostööd te-
ha omavahel nii ettevõtetel, avali-

kul sektoril, ülikoolidel kui ka met-
saomanikel. Peame selle eesmärgi
saavutamiseks oluliseks järgmi-
si tegevusi:
1. Suurendame Eesti metsarikkust

ja pärandame oma lastele terved

metsad.

1.1. Noore metsaala suurendami-

ne Eestis.

Praegu on Eesti metsades liiga
suurel määral vanu, surnud puid.
Uuendusraiete ning istutamise abil

kasvatame rohkem noort metsa ja
aitame meie metsade vanuselist

struktuuri viia rohkem tasakaalu.

1.2. Looduskaitse rõhuasetuse

muutmine kvantiteedilt kvalitee-
dile.

Viimaste aastakümnete jooksul
on looduskaitse all olevate alade

hulk Eestis järk-järgult suurene-
nud ja Eesti on looduskaitseala-

de poolest Euroopa absoluutses ti-
pus. Looduskaitsealasid tuleks pi-
devalt inventeerida ning vabasta-
da looduskaitse piirangute alt alad,
mis oma seatud eesmärki enam ei

täida.

2. Teeme Eestist innovatiivse ro-
heriigi.
2.1. Vajame läbimõeldud riiklik-
ku strateegiat ning toetusskeemi

puidu väärindamise teaduslikuks

arendamiseks.

2.2. Asendame teadlikult taas-
tumatute materjalide kasutamist

taastuvate materjalide kasutuse-
levõtuga. Näiteks 50% kõigist rii-

gi tellitavatest hoonetest võiks ol-
la puidust.
3. Ehitame riigi, mis suudab end

ise majandada, suurendades puidu
tulusust ja riigieelarvelist panust.
3.1. Jälgime hoolikalt metsa ja
puidu kui strateegiliselt oluli-
se majandusharu konkurentsivõi-

met võrreldes maailma parimate-
ga (Skandinaavia) ning arendame

oma metsandussektoritvastavalt.

3.2. Suurendameriigi rolli stabiil-

se partnerina pikaajaliste investee-
ringute teostamisel.
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Eesti Keemiatööstuse Liidu põhi-
teemad 2019. aasta riigikogu va-

limiste eel:

Parem koostöö

Kemikaaliohutuse nõudeid

peaksid täitma kõik meie riigi ter-
ritooriumil tegutsevad kemikaalide

käitlejad, mis tagab võrdse konku-
rentsi ja toodete kvaliteeditasemed.

Parendada koostööd ja luua dia-
loog keemiatööstuse ja valitsuse

ning keemiatööstuse ja kohalike

omavalitsuste (KOV) vahel regio-
naalpoliitilistes ning planeeringu-
tega seonduvates küsimustes.

Et suurendada kohalike omava-
litsuste ja kohalike elanike huvi

tööstusettevõtete rajamiseks nen-
de territooriumitele, teeme ettepa-
neku kaaluda üksikisiku tulumak-
su laekumise muutmist selliselt,
et vähemalt pool üksikisiku tulu-
maksust laekuks tööandaja asuko-

ha KOV-le.

Maksupoliitika
Eesti töötleva tööstuse konku-

rentsivõimet halvendab maksu-
poliitika: kõrged energiaaktsiisid
ja ülekandetasud, kütuse- ja gaa-
siaktsiis, tööjõumaksud; ebapro-
portsionaalsed keskkonnatasud

ning ressursi-(kaevandus)tasud.
Eesti on laekuvate keskkonnatasu-
dega EL-s esirinnas, ületades liidu

keskmise keskkonnatasude tase-
me. Maksupoliitika ei tohi sõltuda

majanduse hetkeseisust, vaid loo-
ma kindluse ja etteaimatavuse pi-
kas perspektiivis. Vaja oleks loobu-
da oluliste tootmissisendite agres-
siivsest maksustamisest.

Stabiilne, kuni 10 aastat ette-

prognoositav, maksupoliitika tagab
ettevõtete investeerimis- ja arene-

miskindluse.

Soovime analüüsipõhist, sta-

biilset ja läbipaistvat, kõiki võrd-
selt kohtlevat maksupoliitikat, mis

rahastamise summa on konstant-
ne 1% SKP-st, mis kindlustaks tea-

dussektorile stabiilsuse.

Tööjõud
Teeme ettepaneku kuni 1-aas-

tase võõrtööjõu värbamisel vä-
hendada bürokraatlikke nõudmi-

si. Määratleda tööstussektorid ja
spetsialistid, kelle riiki toomine

otsustatakse lihtsustatud korras.

Algatada tööjõupoliitika, mis

julgustaks noori ja tööturult eemal

olnud inimesi tööturule sisenema

või naasma ning sisaldaks meet-
meid, mis toetaksid vanemaealis-

te töötamise soodustamist.

Tööstuse innovatsioon

Madalam tootlikkus võrreldes

EL-i tööstusriikidega ning tööjõu-
puudus eeldab investeeringuid au-

tomatiseerimise ja digitaliseerimi-
se projektidesse.

Teeme ettepaneku, et riiklikud

innovatsioonitoetuse meetmed

hõlmaksid ka tööstussektori prob-
leeme, nii nagu täna IT-sektorit.

Bürokraatia vähendamine

Ülereguleeritus ja bürokraa-
tia kasv ületab mõnes tööstuse-

le olulises valdkonnas teisi EL-i
riike (näiteks kulub Eestis uue te-

hase avamiseks kõikide lubade ja
kooskõlastamistega 3–7 aastat).
Nullbürokraatiaprojekt ei ole rea-
liseerunud nii, nagu erinevad osa-

pooled (sh ka riik) ootasid.

Teeme ettepaneku nullbürokraa-

tia printsiipide rakendamine viia

riigiametniku tasandile.

Teha tööstust puudutavatele õi-
gusaktile otstarbekuse analüüs.

Planeerimisseadustes ning
keskkonnamõjude hindamise sea-

dustes teha muudatusi, mis või-
maldaksid Eestis investeerida uu-

tesse töösturajatistesse mõistliku

ajajooksul.

Maksupoliitika ei

tohi sõltuda majan-
duse hetkeseisust,
vaid looma kindluse

ja etteaimatavuse

pikas perspektiivis.

soodustaks ausat konkurentsi, vä-
hendada tuleks kaudsete maksu-

de osakaalu.

Selleks, et riik teeniks enim

tulu oma maavaradest, tuleks

maavaradega seonduv viia ma-

jandus- ja kommunikatsiooni-
ministeeriumi haldusalasse.

Keskkonnaministeeriumi ja kesk-
konnaametirolliks on keskkonna-

poliitika, keskkonnamõjude ja lu-
bade menetlemine.

Teeme ettepaneku tööstuste töö-
jõumaksude ning keskkonnatasu-

de laekumine suunata nendesse

kohalikesse omavalitsustesse, kus

tekib tööstuste poolt keskkonna-
häiring.

Üle vaadata aktsiisipoliitika ja
aktsiisiseadus. Laiendada elektri-

energia aktsiisisoodustust suure

elektrikulu osakaaluga ettevõtetele

veelgi, vähendades soodustuse eel-
tingimust 20%-lt 10%-le.

Teadus ja arendus

Kulutused T&A-le on Eestis

madalamad Euroopa keskmisest,
Maailma Majandusfoorumi indek-
sis on Eesti teadusasutuste ja ette-

võtjate koostöö poolest alles nel-
jandas kümnes.

On vaja luua tööstus-ja teadus-
poliitika, mis seob ülikooliteadu-

se ja -õppetöö Eesti majandusega.
Tuleks lõpetada projektipõhi-

ne teaduse rahastamine ja alusta-
dakokkuleppest, et teadlastebaas-

TÖÖSTUSEST
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Eesti Infotehnoloogia ja Telekommunikatsiooni Liit

Eesti Infotehnoloogia ja
Telekommunikatsiooni Liit

(ITL) avalikustas novembris

2018 infoühiskonna visioonido-

kumendi Nutikas Eesti 2030,milles

toodud eesmärgid sisaldavad ootu-

si ka järgmisele valitsusperioodile.
Tööstuspoliitika kontekstis räägi-
me valdkondadest nagu nutikas

majandus ja nutikas rahvas.

Erakondadele oleme rõhutanud,
et kui tööstusettevõtted on konku-

rentsivõimelised, siis läheb ka meie

majandusel paremini. Potentsiaal

majanduse arenguks läbi info-
ja kommunikatsioonitehnoloogia
(IKT) võimaluste kasutamise on

väga suur.

Oleme nutika majanduse vald-
konnas pakkunud välja kolm suun-

da:

Eesti toode 4.0, mis tähendab,
et toodete arenduses tuleb jõuda

uuele tasemele. Lisandväärtuse

kasvuks tuleb luua tarku tooteid

ning nendega seotud teenuseid.

Teadustegevus tuleb muuta raken-

duslikumaks tuues see tööstusele

lähemale, näiteks rakendusuurin-

gute keskuste kaudu.

Kõrge väärtusega tootmisahela-

tes osalemine tähendab, et Eesti et-
tevõtted on olulised osad rahvus-

vahelistes tootmisahelates, taga-
des seeläbi stabiilse töö-ja rahavoo.

Selleks tuleb riigil valida 3–4 aren-
datavat valdkonda, millega põhja-
likumalt tegeleda.

Käivitada tuleb reaalaja majan-
dus, luues digitaliseerimise ja au-
tomatiseerimise kaudu võimalusi

reaalajas andmete kogumiseks ja
kasutamiseks. Selleks, et tööstus-

ettevõtted oma protsesse kiiremi-
ni digitaliseeriksid, on vaja seni-

sest veelgi jõulisemaid ning suu-

remamahulisemaid riiklikke toe-
tusmeetmeid tööstustele.

Kõigis valdkondades on vaja teh-
nilise haridusega inimesi. ITL on

nutika rahva valdkonnas välja pak-
kunud järgmised meetmed:

Tuleb tagada, et nõutavate teh-
noloogia ja IKT-kompetentsideta ei

saaks ühegi üldharidus-, kutse- ja
kõrgkooli lõputunnistust.

Huvihariduse valdkonnas tuleb

robootikaringide tegevust suure-

mas mahus toetada.

Reaalainete õpetaja amet peab
muutuma atraktiivseks läbi muu-
detudpalgasüsteemi.

Tööjõupuuduse ületamiseks

peame kaasama kõigisse valdkon-

dadesse välisriikide spetsialiste,
kes toovad Eestisse uut teadmist,
mida tööstusettevõtted saaksid ka-
sutada. Ettepanek on pakkuda nei-

le ajutisi maksusoodustusi.

Ühine mure: tööstusel on vaja töökäsi!

Politsei-ja Piirivalveamet alus-

tas töötamiseks ja ettevõtlu-

seks 2019. aastal antavate ela-

mislubade taotluste vastu võt-

mist 2018. aasta detsembrist.

Detsembri lõpuks oli elamisloa

saamiseks esitatud 1300 taotlust

ning 2. jaanuaril sai sisserände

piirarv, 1315, täis.

Mõned poliitikud on soovitanud

eestlastel jalad kõhu alt välja tõm-

mata ja tööle hakata. Reaalsus on

see, et tööeas inimeste arv Eestis

väheneb: tõuseb tasapisi küll va-
nemaealiste osalemine tööturul ja
osa tööst hakkavad tegema inime-
se eest robotid, kuid nende kahe

trendi peale täna veel loota ei saa.

Tõsi, ümberõpe on oluline teema,
kuid see eeldab ümberõppe jakogu
haridusvisiooni läbimõtlemist rii-

gi poolt ja selle oskuslikku koordi-
neerimist. Isegi, kui see õnnestuks,

võtab ümberõpe aega: tööstustel on

töökäsi vaja kohe, et aja ja turuga
kaasas käia. Nii otsitakse teisi või-

malusi ning kasvab ebaseaduslikult

töötavate inimeste ja nende välis-

maalaste arv, kelle eest makstavad

tööjõumaksud ei laeku Eestisse.

Sarnaselt aktsiisidega võiks riik

välja tuua ka selle summa, mis nii-

viisi laekumata jääb.

Poliitikutelt oodatakse kindlaid

otsuseid

Kuigi 2018. aastal otsustas va-
litsus sisserändekvootimitte tõsta,
siis ametist lahkudes raputas mi-
nister Anvelt tuhka pähe ja möö-

nis, et sisserändekvooti oleks või-
nud omal ajal suurendada. Anvelt

möönis, et otsustamatuse taga oli

erakondade kartus oma valijaid
kaotada, vahendas ERR novembri

lõpus ministri sõnu.

Tööstusliidud on korduvalt rõ-

hutanud vajadust üle vaadata välis-
tööjõu temaatika, et inimeste kaa-

samine tööjõuturule oleks võimali-
kult kiire ja bürokraatiavaba.

Mitmed poliitikud ongi tunnis-
tanud vajadust teemat arutada.

Siseministeeriumi kodakondsu-
se- ja rändepoliitika osakond an-

dis jaanuari alguses tööstusliitu-
dele teada, et välismaalaste sea-

duse muudatuste eelnõu menetle-
misega enne, kui valimised selja-
taga, edasi minna siiski ei õnnes-
tu: „Tänaseks on selge, et käesole-

va Riigikogu koosseisuga eelnõud

lõpuni menetleda ei õnnestu ning
see saab toimuma uue valitsuse ja
Riigikogu koosseisuga. Plaanime

eelnõuga edasi liikuda niipea kui

võimalik, loodetavasti juba april-
lis 2019.“ Rohkem riigimehelikkust,
poliitikud!
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hedale Tallinnale, kus inimesi

kõige rohkem ja lootust tööjõu-
du leida suurem, siis Konesko ehi-
tab uue tehase keset Eestit, Türi-

Allikule. Kolmandaks on Konesko

juht Mart Hirtentreu öelnudka ise,
et hetk uue tehase rajamiseks ei

ole praegu soodne, sest Eesti ma-

jandusel läheb hästi ja ehitushin-
nad on laes.

Ometigi ei olnud juba praegu
kolme tootmist omaval Koneskol

Alanud aastal käivita-

takse Eestis seadmed

vähemalt ühes suures

tootmises. Just sead-

metel ongi seal peamine
rõhk, kuna ettevõtte

soovib automatiseerimi-

sega tõusta efektiivsuses

uuele tasemele.

TEKST:

Tõsteseadmete komponente val-

mistav AS Konesko on justkui
vastuvoolu ujuja. Kui tööjõupuu-
duse käes vaevlevas Eestis mõel-
dakse laienemisplaanidele arg-
likult, siis Konesko paneb täna-
vu sügisest tööle täiesti uue teha-

se. Kui enamasti liigutakse laie-
nemisplaanidega võimalikult lä-

Tanel Raig

VÕIMALIK KA VÄLJASPOOL TALLINNA:

Konesko rajab
tehaseid

Kesk-Eestisse

TÖÖSTUSEST

Konesko juht Mart Hirtentreu. Foto: Raul Mee/ÄP



uue tehase ehitamisest pääsu. Seda

sundis tegema tootmismahu suu-
renemine ning teise põhjusena ka

vajadus kaasajastada tehnoloogiat.
„Teame, mismoodi konkurendid

toodavad, ja meie plaanime seda

paremini teha,“ ütleb Hirtentreu.

Tema väitel saab Konesko Türi-
Alliku tehas olema nende vald-

konna Euroopa uuemaid, Saksa

tehnoloogiaga. Tehasesse tuleb

väikeste elektrimootorite tootmi-
ne, mis saab Hirtentreu kinnitu-

sel kaasaegse lähenemise ja on eri-
nev Konesko senisest tegevusest.

Kui ettevõtte Koerus asuvas te-
hases on enamik tööpinke ma-

nuaalsed või poolautomaatsed,
siis uues tehases võetakse kasu-

tusele täisautomaatsed pingid.
Näiteks tulevad sinna täisauto-

maatsed elektrimootorite mäh-
kimismasinad. Lisaks mootorite

mähkimisele automatiseeritakse

ka võllide töötlemine. „Toodangu
maht siin valikuvõimalusi ei jät-
nud, tuleb automatiseerida,“ nen-

dib Hirtentreu. Ta on varasemalt

ajalehele Järva Teataja tunnista-

nud, et Konesko müüginimistus-
se kuulub üle 10 000 erineva toote

varuosa. Ettevõtte eesmärk on vä-
hendada praegust liiga laia sorti-

menti ning Türi-Alliku uue tehase

suunitlus ongi pigem universaalne

masstoodang. Kokkuvõttes on uues

tehases tootmine poole tõhusam

kui Konesko Koerus asuvas pool-
automatiseeritud tehases.

Tehase laos toimetavad robotid

Uue tehase juures on tähelepa-
nuväärne ka ligikaudu 800 aluse-

kohaga robotladu. Selles laos toi-
mub kauba liigutamine ja väljas-
tamine automaatselt. Tehasesse

saabuvad komponendid sorteerib

alustele küll töötaja, kuid riiulile

viib need juba robot. Samuti jääb
roboti korraldada, kui toodangu
valmistamiseks vajatakse mingit
komponenti – robot otsib paken-
datud detaili väljaja sõidutab selle

mööda rullteid töölise juurde. Kui

tavalises laos oleks korraga töö-
le vaja kümmet inimest, siis selli-

ses laos piisab vaid kolmest inime-
sest. Säästetakse mitme tõstukiju-
hi ja laohoidja töökohad. Ära jääb
virnastajatega sõitmine, laomajan-
duse bürokraatia ja hoitakse kok-
ku laopinda. Hirtentreu on hinna-

nud, et sellise laoinvesteeringu ta-
gasiteenimine võtab praeguste pal-
gatasemete juures aega 7–8 aastat.

Koguinvesteering uue teha-

se rajamisse on 10 miljonit eurot.

Sellest vaid 3,5 miljonit lähebhoo-

ne ehitusse, ülejäänu kulub täisau-
tomaatsete seadmete soetamiseks.

Arvestuste kohaselt tasub majas-
se investeeritud summa end taga-
si 20 aastaga, automaatsete sead-
mete tasuvusaeg on aga 10 aastat.

Tööjõudu leiab ka Kesk-Eestis

Kuigi Konesko uus tehas Türi-
Allikul tuleb kõrge automatiseeri-

tuse tasemega, siis päris ilma ini-
mesteta see tööle ei hakka. Uue

tehase avamisega võtab Konesko

Kesk-Eestis tööle 50–60 uut tööta-

jat. Ettevõtte personalijuhi Katrin

Perlini jaoks ei ole see kaugeltki
esimene kogemus otsida Eestimaa

südames avatavale tehasele töö-

tajaid.
Sarnases olukorras oli ta ka

15 aastat tagasi. Konesko suu-
rim klient KCI Konecranes oli ot-

sustanud tuua ühe oma tootmis-
üksuse Soomest Eestisse ning
omandanud Koneskos ka osaluse.

Kunagi Tallinnas tegevust alus-

tanud Konesko otsustas suure-
neva tootmismahuga toime tule-

miseks ehitada uued tootmishoo-
ned Koeru ja Põltsamaale. Perlinil

tuli toona aasta jooksul leida üle

100 uue töötaja. Siis leiti inime-

si Paidest, Türilt, Jõgevalt kui ka

isegi Tamsalust. Omavalitsusjuhid
lubasid, et elamispinnaprobleemid
lahenevad, kuna kinnisvarafir-

mad ostsid üles ja asusid renovee-
rima tühjalt seisnudkortermajasid.

Samuti lubati toimima panna vaja-
likud bussimarsruudid.

Perlin ütleb, et 15 aastat hil-

jem ei ole elamispindade osas

suurt midagi paremaks muutunud.

„Jätkuvalt oleks uute töötajate leid-
misel suureks leevenduseks üü-

rikorterite olemasolu,“ nendib ta.

Bussitranspordi osas muutis aga
olukorda eelmisel aastal tekkinud

tasuta bussitransport. Konesko oli

jubamõned aastad ise korraldanud

töötajate bussitransporti Paidest

Koeru tehasesse. Nüüd aga sellest

loobuti, kuna Perlini kinnitusel on

tasuta bussiliinid ühildatavad te-
hase tööaegadega.

Kuid ka Türi-Alliku tehast ei

teinud Konesko päris tühja koha

peale ja eelnevalt piirkonna või-
malustega kursis olemata. Juba
kolm aastat tagasi avas Konesko

Türi-Allikul tehase, mis valmistab

suurtele sadamakraanadele juhti-
miskilpe. Samuti asub seal ettevõt-

te logistikakeskus. Perlin ütlebki,
et kolmeaastane töötajate otsimise

kogemus Türi-Allikule on näida-
nud, et asudes Paide ja Türi linna-

de vahetus läheduses on sinna ker-
gem leida uusi töötajaid kui Koeru

või Põltsamaale. „Samuti ei ole het-
kel Türi piirkonnas veel väga palju
suuri ettevõtteid ja eks sellest läh-
tuvalt juhtkond ka uue ehitatava

tehase asukoha valis,“ usub Perlin.

Hirtentreu möönab, et juhtkond
on Järvamaa olukorrast teadlik.

Tema ütlusel ollakse enesekindlad

ja loodetakse, et Konesko tööand-
jana ning uus tehas on atraktiiv-

sed. „Konesko on ekspordile orien-
teeritud ja meie toimetulek ei sõl-

tu toetustest, poliitikast ja ilmast,“

põhjendab ta ning lisab kindlalt:

„Paide ja Türi on piisavad, et leida

vajalik personal.“
Türi vallavanem Pipi-Liis

Siemann muidugi rõõmustab

Konesko taolise ettevõtte laiene-
mise üle Türi vallas, kuid möönab,
et olukord kohalikul tööjõuturul
on nii ja naa. „Vaba tööjõudu na-
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gu kohati oleks, aga puudust tun-

nevad ettevõtjad oskustöölistest ja
keskastmejuhtidest. Konesko tu-

lek piirkonda on kahtlemata suu-
rendanud konkurentsi heade töö-

tajate hulgas kogu regioonis,“ üt-
leb Siemann. Samas tunnustab ta

Konesko tööd vajaliku kaadri leid-
misel. Ettevõte osaleb aktiivselt ko-

halikel tööjõumessidel ja sõlmis

koostöölepingu Türi vallas asuva

Järvamaa Kutsehariduskeskusega
metallitööde õppeerialade aren-

damiseks, jagades rahalist toetust.

Perlin usub, et üldist linnastu-

mist arvestades oleks Tallinnas või

Harjumaal olukord tööjõuga ilm-

selt pisut lihtsam, kuigi kindlasti

mitte odavam. Lihtsalt pakkumi-
ne oleks suurem, ütleb ta. Samas

ei saa ta kurta ka enda olukorra

üle, kus ta peab tehase jagu töö-
tajaid leidma Türi-Allikule. Huvi

uute loodavate töökohtade vas-

tu on tema kinnitusel suur. „CV-
sid saadetakse ka ilma konkreetse

tööpakkumiseta, tulevasteks vaja-
dusteks,“ kinnitab Perlin. Uue te-
hase töötajaskonna komplekteeri-
misel on jõutud lõpufaasi allüksus-
te juhtide ja teiste juhtivate spet-
sialistide otsingutega. Perlini sõ-
nul saavad hiljemalt veebruariks-

märtsiks juhid paika, kes alusta-
vad seejärel aprillis-mais uue teha-

se meeskonna loomisega. „Samuti
on eelkokkulepped mõnede oskus-

töölistega, kes tegid samalaadset

tööd Koeru tehases umbes 10 aas-

tat tagasi,” ütleb Perlin. Kogu uue

tehase töötajaskonda ei otsita kor-

raga, vaid värbamisperiood on ha-
jutatud tervele tänavusele aastale.

Hiljemalt sügiseks peab aga mees-
kond olema komplekteeritud se-

davõrd, et uue tehasehoone uued

seadmed saaksid anda esimese

toodangu.

Hea teada

TÜRI-ALLIKU UUS TEHAS

Pindala: 5000 m2.

Investeering: 10 miljonit eurot,

millest 3,5 miljonit investeeritakse

ehitamisse, ülejäänud täisauto-

maatsete seadmete soetamisse.

Valmib: tehasehoone märtsis

2019, seejärel alustatakse seadme-

te paigaldamisega ja tehas alustab

tööd sügisel 2019.

Töötajaid: 50–60.

Toodang: standardiseeritud elekt-

rimootorid ja kraanade elektrijuh-
timisseadmed.

Uue tehase territooriumil asus

möödunud sajandil Volta elekt-

rimootorite tehas. Ka Konesko

hakkab uues tehases tootma

elektrimootoreid.

Konesko uues tehases on too-

dangu tolerantsid nii täpsed, et

selle saavutamiseks peab olema

tootmisruumis ühtlaselt +21 °C.

- Modelleerijatele
- Disaineritele

- Inseneridele
- CNC operaatoritele

AutoCAD baaskoolitus

07. - 08.02.19

Dynamo baaskoolitus

31.01 - 02.02.19

Inventor baaskoolitus vene keeles

21. - 22.02.19

Vetric CNC Operaatori koolitus

25. - 26.02.19

AutoCAD baaskoolitus

28.02 - 01.03.19

Inventor baaskoolitus eesti keeles

25. - 26.03.19



Konesko

AS Konesko on 1992. aastal loo-

dud ettevõte.

2013.a lõpust on AS Konesko

aktsionäride ringi kaasatud 49% osa-

lusega Konecranes Finance OY.

AS Konesko põhitegevusaladeks
on elektrikilpide, elektrimootorite

valmistamine ning sildkraanade otsa-

vankrite valmistamine ja masinaehi-

tuslik allhanke töö.

Tootmine: Koerus, Põltsamaal ja
Türi-Allikul, tootmispinda kokku

30 000 m2.

Töötajaid: 2019. aasta lõpuks 450,

lisaks antakse koostööpartnerite kau-

du tööd veel ligikaudu 200 inimesele.

Käive: 2018. aastal 67,8 miljonit
eurot, 2019. aasta prognoos üle 70

miljoni euro.

Toodang: 80% valmib Soome kraana-

tootjale Konecranes OY, 20% toodan-

gust müüakse teistele ettevõtetele.

TÜRI VALLAVANEM

Türi piirkonnas on lisaks Koneskole veel terve

rida tublisid metallitööde ettevõtteid. Kohalik

tööjõuressurss võibki olla ammendumas, kuid

oleme astunud samme uute tööinimeste valda meeli-

tamiseks. 2018. aastal algatas Türi vald peredele ko-
du toetamise toetuse, mis on toonud jubapraeguseks
uusi inimesi valda juurde.

Tähtis osa tööhõives on ka tihedal rongiliiklusel
Tallinnaja Viljandi suunal. Lisaks kohalik bussitrans-
port, mille korraldamisel oleme ka ettevõtjate vajadu-
si arvestanud.

2019. aastal alustasime ühe korterelamu renovee-

rimist, eesmärgiga võimaldada tööinimestel omale

kaasaegset elupinda üürida, et hiljem endalepiirkon-
da juba isiklik eluase rajada.

Pipi-Liis Siemann

Küsimus

Kas Konesko taolisi tehaseid mahub teie

piirkonda veel või on saadaolev tööjõuressurss
juba ammendumas?

KONVERENTSI
PEAESINEJAD

m
Eesti Tarneahelate Juhtimise Ühing

PROLOG Tarneahelakonverents2019: PLANEERIMINE

14.veebruaril 2019, Swisotell Tallinn

tlaJiAMdMxzJwlitedl toAneaJnela v-aldJztmna
gäJxulgxI phmeesüda tecfeuudi aadtai 20J9!

iW

LLJ,
MUDDASSIR AHMED

Bridgestone Lähis-lda

ja Aafrika regiooni tarneahela

planeerimise juht

n
MIKA SEPPÄLÄ
Lufthansa Cargo Soome

ja Baltimaade müügi-ja
operatsioonide juht

I 4

BERNARD GRACIA

Šveitsi Ostu- ja
Tarneahelatejuhtimlse
Instituudi direktor

P

HEIKKI LAHTINEN

ehituse ja ehitus-

materjalide tootmisega
tegeleva DEN Group
tarneahela strateegia juht

l/tusti läAemcdi
Lisainfo ja registreerimine:
www.prolog.ee/tarneahelakonverents
või võtke ühendust

peep.tomingas@prolog.ee, +372 5610 3600

Korralduse koostööpartner

Valug Linka



TÖÖSTUSEST

26

Bellus Furniture OÜ on aastast

1997 tegutsenud ettevõte, mis

on tõusnud üheks juhtivaks
pehme mööbli tootjaks Eestis.

Aastane toodang on 100 000

diivanit ja voodit, põhilised tu-

rud on Soome, Rootsi ja Norra

kõrval ka Saksamaa, Šveits,
Holland, Belgia, aga ka Ukraina

ning Läti-Leedu.

TarkvarafirmaFlowit OÜ poole
pöörduti seoses vajadusega auto-

matiseerida kontoripoole tööprot-
sesse. Lähteprobleemina sõnastati

tellimuste jõudmine Belluseni e-
posti teel, mis tuli esmalt digitali-
seerida ja seejärel tootmistarkva-
rasse sisestada. Eesmärk oli auto-

matiseerida andmete kogumine ja
liikumine, et mitte sisestada kor-

duvalt sama infot alates toote pa-
rameetritest, tarneaadressist jm.

Lahendused

Tänu robootilisele protsessi-
de automatiseerimisele (RPA) loe-

takse täna sissetulev info masinlii-
destega sisse või sisestavad klien-

did juba selle ettenähtud vormis,
mille programm ära tunneb. Nii

pole vaja andmeid käsitsi sisesta-
da ja erinevatesse ettevõttes kasu-

tatavatesse programmidesse jõua-
vad andmed automaatselt. Selliselt

võimaldab lahendus:

Tellimuse sisestamiselhakata

ilma viibeta tootmist planeerima,
mistõttu väheneb tarneaeg.

Toota kuluefektiivsemalt, ku-
na tootmises tekib võimalus pla-
neerida sarnased tööprotsessid sa-
male ajale.

Kogu info liigub erinevate

osapoolteni automaatselt, puudub
vajadus seda mitu korda sisestada.

Tänu automatiseerimisele

viiakse vigade tekkimise tõenäo-
sus andmete sisestamisel miini-

mumini. Võit võib olla aastas ku-
ni 50 000 eurot.

Töötajatel on enam aega te-
geleda andmesisestamise asemel

klienditeeninduse ja müügitööga.

Juurutamise protsess
Esmane töötajate reaktsioon on

IT-arendusele reeglina negatiivne,
kuna robot hakkab tegema töölõi-

ke, mida seni on teinud inimesed.

Nii on arenduste juurutamisel võt-

metähtsusega mitte niivõrd teh-
nilised detailid, kuivõrd ettevõtte

juhtimine ning inimeste julgusta-
mine uuendustega kaasa minema.

Ka ettevõtte lõppkliendid pea-
vad olema avatud uuendustele ja
lahendust tuleb ka neile „müüa“.
Kui väheneb vigade ja reklamat-

sioonide arv ning tarneaeg muu-
tub lühemaks, on võimalik eda-

simüüjaid enam kaasa tõmmata.

Tulemused ja kasu

Kokku võttis kontoripoole info

digitaalne automatiseerimine koos

esmase testimisegakaks kuud, la-

hendust on kasutatud ca aasta.

Arendusprotsessi käigus kaardis-

tati järgmisedkitsaskohad, millega
edasi liigutakse. Nii tegeletaksegi
täna Belluses juba tootmisprotses-
side automatiseerimisega.

Lisaks tarneajale, mis on kon-
kurentsis püsimise eelduseks, on

klientidele aina olulisem ka mu-
gavus. Kui täna täidavad kliendid

tellimuslehti, siis tulevikus saade-
takse kliendile juba eeltäidetud tel-

limusvorm vastavalt tema ostuko-
gemusele.

IT TÖÖSTUSES

Bellus Furniture – IT-lahendus,
mis vähendas tarneaega



BITO riiulite lahendusi

pakub Willenbrock Baltic

med. Kõiki neid seadmeid ei ole plaanis hakata ise tootma,
vaid lisada tootevalikusse läbi strateegiliste partnerite.

2017 aasta oktoobris on sõlmitud Linde MH ja BITO-
Lagertechnik B ittmann GmbH vahel raamleping BITO

toodete pakkumiseks ja tarnimiseks läbi Linde MH esin-
duste ja diilerite.

Alates 2018 aasta septembrist pakub Linde MH esindaja
Eestis Willenbrock Baltic ka kõiki BITO tooteid, nii aluste

ladustamiseks kui aluseta kaupadele.

Wi l l e nb rock Ba l tic on Eestis üle 10 aasta pakkunud
Linde Material Handling tõstukeid ja tõusnud juhtivaks
tõstukite müüjaks ninghooldajaks
.LindeMH strateegiline plaan näeb ette arengut tõs-

tukite tarnijast ladude ja tootmise tervikliku siselogistika
lahenduste pakkujaks. Lisaks tavapärastele lao-ja vastu-

kaalu tõstukitele on juba valikus isesõitvad tõstukid ja nen-
de tarkvara, aga lisandumas on ka laojuhtimise tarkvara

(WMS) ning riiulid, konveierid, skännerid ja muud sead-

Kaubaa l uste riiu l i d Shuttt le r i iul i d Drive-i n riiu l i d

Kergkau ba riiu l i d polti deta ühendu ste ga

B ITO on üle 170 aastase ajalooga pereettevõte, tootmis-

pinda on üle 140 000 m2ja töötajaid üle maailma rohkem

kui 950. B ITO tehased asuvad Saksamaal, riiulite tootmine

Meisenheimis ja plasttoodete üksus Lautereckenis.

Ka Eestis on tänaseks mitmeid ladusid sisustatud

BITO riiulitega ja tooted on tõestanud kõrget kvaliteeti ja
vastupidavust. Lähtuvalt Linde ja BITO koostöölepingust
pakub Willenbrock Baltic kõiki BITO tooteid ja lahendusi,

seega meilt on võimalik saada lattu või tootmisesse nii

kvaliteetsed tõstukid kui ka lihtsamad või keerulisemad

riiulite süsteemid.

Lisaks riiulitele on valikus ka väga erinevad riiulitega
ühilduvad plastist konteinerid ja karbid.

W i llenbrock Balt ic OÜ

Tel : 6228950 Tartu mnt 173/3

E-mail :i nfo@willenbrock.ee Peet ri küla, Rae val d

www.willenbrock.ee 75312 Harj umaa
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